
附件6．机械科学与工程学院国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：工业工程理论与方法
	课程代码：100.510

	课程类型：□一级学科基础课 █二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考试                            
	教学方式：讲授

	适用专业：工业工程、机械工程等
	适用层次：█ 硕士  □  博士

	开课学期：   秋季        
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：无

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	李世其
	教授
	工业工程
	47
	系统设计、仿真

	王峻峰
	副教授
	工业工程
	42
	系统仿真、生产运作

	付 艳
	讲师
	工业工程
	35
	工作研究、人因工程

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：
教育经历：

1982年9月至1986年7月，华中工学院船舶与海洋工程专业，本科生

1986年9月至1989年7月，华中理工大学船舶结构力学专业，硕士研究生

1989年9月至1992年12月，华中理工大学船舶结构力学专业，博士研究生
1993年1月至1995年3月，华中理工大学机械工程博士后流动站

1998年7月－10月，新加坡南洋理工大学，研究员（TCT Fellow）

2000年3月－9月，英国华威大学，制造系统工程课程学习

2002年11月－12月，英国MIDDLESEX大学，物流与供应链课程学习

2011年4月－9月，英国华威大学，物流与供应链合作研究
学术成就：
主要从事先进制造、计算机仿真和机器人遥操作等领域的研究工作。担任教育部科技委国防学部委员、0902重大专项应用技术基础专家组成员、国防科工局军工数字化专家组成员。近几年来先后主持与承担了二十多项预研基金、国家863计划、基础研究、民用航天专项等科研项目。具有较高的学术水平和丰富的科研工作经验，主持建成了国内首家具有国际水准的PWALL形式的虚拟设计/制造系统集成平台(建设经费：1000万港币)。在国内及国际权威杂志上发表论文一百八十多篇，获得省部级科技进步一等奖、国家发明专利和国防科技报告一等奖等成果。

	课程教学目标：

   从不同层次对工业系统的各个层次单元的区别及属性进行描述，建立本领域研究生进行工业及制造系统设计的系统观念。从三个层次，分别阐述系统设计的方法，建立本领域学生完成工业系统各层次设计的理论及方法。
课程大纲：（章节目录）
第一章  工业工程的学科概述(Introduction of IE)

§1.1  工业工程的内涵
§1.2  工业工程的应用
§1.3  工业工程的发展

§1.4  工业工程的学科

第二章  工业工程的方法论 (Methodology of IE)
§2.1  工业工程的效率学
§2.2  工业工程的系统观
§2.3  工业工程的优化论
第三章  工业工程的实验方法(Experimental Method of IE)
§3.1  两个著名实验
§3.2  实验方法的原理 

§3.3  实验的统计学基础
§3.4  实验方法应用
第四章  工业工程的设计方法(Design Method of IE) 
§4.1  系统规划
§4.2  系统设计
§4.3  系统设计实例
第五章 工业工程的模拟方法(Simulation Method of IE)
§5.1  模拟技术的概述
§5.2  系统建模

§5.3  系统仿真
第六章 工业工程的评价方法(Evaluation Method of IE)
§6.1  系统分析
§6.2  系统评价
第七章 工业工程的协同理论(Synergetics of IE)
§7.1  工业工程前沿概述
§7.2  复杂系统与系统的集成

§7.3  系统的协同与计算机支持的协同工作（CSCW）
§7.4  多学科综合设计
第八章工业工程的数字方法(Digital Method of IE)

§8.1  数字化概述
§8.2  系统的虚拟化与数字化方法

 

	教材： 

Introduction to Industrial and System Engineering,3rd Ed（影印版）.Wayne C. Turner,清华大学出版社 2007

	主要参考书：

1. Methods,Standards,and Work Design,7th Ed（影印版），B.W.Niebel/A.Freivalds，清华大学出版社 2009
2. Systems Engineering and Analysis,3rd Ed. （影印版） Benjamin S. Blanchard 清华大学出版社 2002
3．Handbook of Industrial Engineering 3rd Ed （影印版） Gavriel Salvendy清华大学出版社 2007  

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的标志：

1、 师资方面：

师资方面以教师组为核心，本领域学术泰斗为基点，工业界具有跨国运营经验的管理技术人士为支点的“一个中心，两个基本点”的模式构建师资队伍。其中，教师组3位主要成员均有海外留学进修经历，并有相关的海外及国内全英语教学经验；国际学术泰斗多来自美国乔治亚理工学院、密西根大学、英国华威大学等各国工业工程排名最高的学校。工业界讲师均来自富士康、IBM等工业工程传统行业及新兴行业代表的公司。
2、 教学内容方面：

借鉴国际一流大学相关课程内容及结构设计的经验，基于教师团队多年的研究以及学习经验，构建以不同结构特征的系统理论为内涵的课程体系，以宽广的知识面、深厚的理论基础、精选的教学内容、最新的教学研究成果，构建与目前我国工业工程学科人才发展需求基础培养为出发点的教学内容。
3、 教学方式方面：

教学过程中广泛应用案例教学，以现实的工业系统中的真实运作为背景，开展系统性、综合性的分析研究，强调理论知识的应用和实际问题的解决。通过广泛引入当前工业界典型的系统设计案例进行教学，加深学生对理论知识的理解和实际业务环节的认识，以团队协作设计的小组活动，培养学生进行系统性、综合性思维分析及设计的能力，以及团队协作的能力。

4. 教材方面：

  比较国际一流大学相关课程的教辅资料，通过与国际图书出版商的积极沟通，选择本领域较为新的教材。本针对教学内容中不同章节的内容，选取相关的参考资料。在学习过程中，及时为学生提供更多的本领域发展新动态的教辅资料。



附件6．机械科学与工程学院国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：Industrial Engineering Methods and Theories
	课程代码：100.510

	课程类型：█Secondary-principle Major Basics

	考核方式： Exam                           
	教学方式：Lecturing

	适用专业：IE and ME
	适用层次：█ Master

	开课学期： Fall    
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：None

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	LI Shiqi
	Prof.
	IE
	47
	AM and system simulation

	WANF Junfeng
	Ass. Prof.
	IE
	42
	System simulation, Operation Planning

	FU Yan
	Lecturer
	IE
	35
	Work Study, Human Factors

	Course Team Leader Education Experience and Academic Qualification：
Education Experience:

· Sep,1982-July,1986  Huazhong Institute of Technology, Ship and ocean engineering         Bachelar Degree

· Sep,1986-July,1989   Huazhong University of Science and Technology, Ship Structural Mechanics   Master Degree

· Sep,1989-July,1992   Huazhong University of Science and Technology, Ship Structural Mechanics   PhD Degree

· Sep,1993-March,1995   Huazhong University of Science and Technology, Mechanical Engineering    Post-doctoral Fellowship

· July, 1998- Oct, 1998 Nanyang Tech University，TCT Fellow

· March,2000 – Sept 2000，Warwick University，Manufacturing System and Engineering Program
· Nov,2002-Dec,2002， MIDDLESEX University，Logistics and Supply Chain
· April 2011-Sept 2011，Warwick University，Logistics and Supply Chain
Academic Qualification：

The main research field is Advanced Manufacturing, Computer Simulation and Robotics Tele-operation. He is the member of Military Defence Department of Education Ministry, the member of 0902 Program Research Board and Member of Military Product Digital Manufacturing Board. He has been responsible for more than twenty research funds from 863, Basic Research and Space research. He built up the first PWALL virtual design and manufacturing system in China. He published more than 180 papers and gained first-prize in Provincial and Ministry Science and Technology Advancement Awards, first-prize in National Defense Science and Technology Report.



	Course Objective：

  The course is to build up students’ systematic understanding of industrial and manufacturing system design. From three levels of system, the course is to explain the related methods and theories of Industrial system design.

Course Outline

Chapter 1  Introduction of IE
§1.1  Notion of IE
§1.2  Application of IE
§1.3  Development of IE
§1.4  Disciplines within IE
Chapter 2  Methodology of IE
§2.1  Efficiency in IE
§2.2  Systematic view of IE
§2.3  Optimization view of IE

Chapter 3  Experimental Method of IE
§3.1  Two Experiments

§3.2  Theories of Experiment Methods 

§3.3  Statistics in Experiment
§3.4  Application of Experiment Method

Chapter 4  Design Method of IE)
§4.1  System Planning
§4.2  System Design

§4.3  Examples of System Design

Chapter 5  Simulation Method of IE
§5.1  Introduction to Simulation
§5.2  System Modeling
§5.3  System Simulation

Chapter 6  Evaluation Method of IE
§6.1  System Analysis
§6.2  System Evaluation

Chapter 7  Synergetic of IE
§7.1  Front Area of IE
§7.2  Complex System Integration
§7.3  System Coordination and Computer-aided Coordination Work
§7.4  Multi-System Comprehensive Design

Chapter 8 Digital Method of IE
§8.1  Introduction to Digitalization 
§8.2  System Virtualization and Digitalization

	Reference Books：

1. Methods,Standards,and Work Design,7th Ed，B.W.Niebel/A.Freivalds，Tsinghua University 2009

2. Systems Engineering and Analysis,3rd Ed. Benjamin S. Blanchard Tsinghua University 2002

3．Handbook of Industrial Engineering 3rd Ed Gavriel Salvendy Tsinghua University 2007  
 

	Remarks of International ：

1. Teaching Faculty：

The teaching group consists of 3 teachers with broad international academic and teaching experience, experts from top universities such as Warwick University, University of Michigan and Georgia Institute of Tech. Experts from the industries such as Foxconn and IBM will be invited to lecture on the new application of this field.

2. Teaching Contents：

Based on the teaching contents of IE in first-class international universities and the academic research and learning experience, the team built up a course system with different-level system theory. The course will include broad knowledge, solid theoretical base, carefully-selected teaching contents and newly-invented research and teaching results.

3. Teaching Methods：

Case study is widely applied in teaching. The case teaching gives real industrial context and provides opportunities for systematic and comprehensive analysis. The understanding of system and related design methods will be strongly strengthened. Team spirits are also trained during the course.

4.Teaching Materials：

  A new book is selected as the teaching book. Other references are chosen as supporting materials for each chapter. During the course, updated research papers and cases will be added to broaden the students’ view of application in IE.





